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INTENZÍVEN KELL AZ ÁGY 
Hogy máshol is szükség van-e hasonló ágyfinan-
szírozási átcsoportosításra, azt most vizsgálja az 
orvoscentrum, de az már látható, hogy például az 
intenzív ellátásban is több ágyra lesz szükség -
tudtuk meg Mikó Tivadartól. Áprilistól nagyjából 
húsz százalékkal csökkentette a klinikákon a finan-
szírozott intenzív ágyak számát az OER A szegedi 
városi kórházban ez az arány negyven százalékos, 
10-ből csak 6 ágyat fizet a biztosító. 

Szegedi ágyszám-átcsoportosítások és várólisták 
A f ü l - o r r - g é g é s z e t i é s a s z e m é s z e t i f ekvőbe -
teg-osztályok is megszűntek áprilistól a makói és 
a vá sá rhe ly i k ó r h á z b a n , a b e t e g e l l á t á s a szegedi 
szakklinikákra hárul. Mindkét szegedi intéz-
ménynek csökkent az ágyszáma és a finanszí-
rozása, így várólistára kerül mindenki, akinek 
halasztható az ellátása. 

Lázár: Jól döntöttek a kórházban -A minisztérium szerint korai ítélkezni 

Három vizsgálat is indul 
a mindszenti beteg ügyében 

Indulat-
beszéd 

A SIM-kártyán bukott le 
Lopás gyanúja miatt indult bünte-
tőeljárás egy 19 esztendős szegedi 
hajléktalan férfi ellen. Azzal gya-
núsítják, hogy április 7-én Szege-
den egy Űrhajós utcai lakásból -
ahol látogatóban volt - az ott lakó 
nő figyelmetlenségét kihasználva 
ellopta annak pénztárcáját, mely-
ben a készpénz mellett többek kö-
zött egy SIM-kártya és utalványok 

voltak. A tolvajnak a kártya lett a 
veszte: amikor a sértett felhívta a 
számot, a háttérben felismerte an-
nak a férfinak a hangját, aki nem 
sokkal előtte nála járt. A fiatalem-
bert végül egy közös ismerősükön 
keresztül találta meg a sértett, mi-
közben értesítette a rendőrséget 
is. A büntetett előéletű férfit ki-
hallgatása után őrizetbe vették. 

Jóri József professzor, a fül-orr-gégészeti klinika 
vezetője azt mondja, mivel az onkoterápia kiemelt 
terület, az intézménynek külön kerete van erre. Ez 
valószínűleg biztosítani fogja, hogy a rákbetegek 
időben kapjanak megfelelő kezelést. A professzor 
bízik benne, hogy a minisztérium rábólint az ágy-
szám-átcsoportosításra, és sikerül negyven ágyon 
ellátni a fekvő betegeket. így a tervezhető, kisebb 
beavatkozásoknál - például mandula- vagy orrsö-
vényműtéteknél - csak egy hónap körüli lesz a vá-
rólista. 

A klinika fekvőbeteg-osztályán már látható a 
csökkenő finanszírozás hatása. Az egyik hétágyas 
kórteremben tegnap csupán három beteg feküdt, 
noha igény bőven lenne az ellátásra. Kisföldi Beat-
rix tegnap feküdt be orrsövényműtétre, egy hóna-
pot várt, hogy sorra kerüljön. Mellette Várszegi fó-
zsefné már túl volt egy hasonló beavatkozáson, ő 
Dunapatajról érkezett. Mint mondta, jó tapaszta-
latai vannak a szegedi ellátásról, ezért kérte orvo-
sát, hogy ide utalja be. Mint mondta, múlt hét óta 
fekszik itt, de ezalatt mindössze egy beteggel volt 
több a kórteremben, mint tegnap. 

T. R. 

Az ÁNTSZ és az Egészségbiztosítási Fel-
ügyelet is vizsgálatot indított a 67 éves 
Hajdú Imre halálának ügyében. Az ügyész-
séget pedig a vásárhelyi polgármester kéri 
arra, hogy ellenőrizze, az ellátási körze-
teket kellő gondossággal alakították-e ki. 
Az Egészségügyi Minisztérium azt han-
goztatja, sürgősségi esetekben a beutalási 
körzet nem változott, és ki kell deríteni, 
hogy tényleg tovább kellett-e küldeni a 
beteget Szentesre. 

Országos sajtóvisszhangot váltottak ki la-
punk szombati és tegnapi cikkei, amelyek a 
péntek délután elhunyt Hajdú Imre halálá-
nak körülményeiről szólnak. A 67 éves mind-
szenti beteg aznap kétszer lett rosszul, először 
a szentesi kórházba vitte be a testvére, innen 
azonban saját felelősségére hazatért. Ezután 
megint rosszul lett, a mentő bevitte a vásár-
helyi kórházba, ott ellátták, majd tovább 
küldték a szentesi kórházba mentővel - eköz-
ben állt meg a szíve. Lázár fános vásárhelyi 
polgármester pénteken leszögezte, a 67 éves 
férfi az egészségügyi reform első áldozata, 
ugyanis április elseje előtt őt nem kellett vol-
na útnak indítani a szentesi kórházba. A pol-
gármester tegnapi tájékoztatóján azt mondta, 
neki és a vásárhelyi kórház vezetésének is az a 
meggyőződése, hogy szakmailag helyesen jár-
tak el a kórházban, amikor a stabil állapotú 
beteget a jogszabályoknak megfelelően to-
vábbküldték Szentesre. Leszögezte, aznap 
erős ügyelet volt a városi kórházban, és nem a 

MEGRERDEZTÜK VOLNA 
Szerettük volna megkérdezni a vásárhelyi polgár-
mestertől, mi a véleménye a minisztérium felve-
téseiről. ám Lázár János titkárságán azt közölték, 
a polgármester „bizonytalan ideig" nem nyilatko-
zik a lapnak. Ugyanígy reagált kérdésünkre Kallai 
Árpád igazgató is. Mint megtudtuk, tegnap dél-
előtt rendkívüli sajtótájékoztatót tartott a polgár-
mester. ahol lapunk tegnapi riportját és jegyzetét 
is bírálta Ez a napilap rendszeres lejárató 
kampányt folytat a vásárhelyi kórházzal szem-
ben. A Délvilág a kórház ellen van, és úgy tűnik, a 
Délvilág a kormány mellett van" - mondta többek 
között a polgármester. Ezzel szemben lapunk 
nincs senki ellen, és nem áll senki mellé. Az olva-
sók tájékoztatása érdekében beszámoltunk a kór-
ház melletti tüntetésről, rendszeresen írunk az 
egészségügy átalakításának fejleményeiről, vá-
sárhelyi következményeiről, és ha a polgármes-
ternek, a kórház vezetésének bármi mondaniva-
lója volt az egészségügyről, annak teret adtunk. 
Továbbra is kíváncsiak vagyunk a polgármester 
véleményére - ahogy minden érintett álláspontjá-
ra is. 

A mentősök eljárását is vizsgálják 

jogalkalmazó orvos, hanem az új rendszer a 
hibás, hiszen „sürgősségi betegellátó osztály a 
vásárhelyiek tekintetében Szegeden van, a 
mindszentiek tekintetében pedig Szentesen". 
Lázár János arra kéri az ügyészséget, vizsgál-
ják meg, hogy a minisztérium kellő gondos-
sággal alakította-e ki a beutalási körzeteket, 
és a szállítási nehézségek, késések veszélyez-
tetik-e az emberek egészségét. A polgármester 
szerint fontos, hogy a kérdést a független 
ügyészség vizsgálja, mert „az Egészségbiztosí-
tási Felügyelet mégis csak a kormány szerve". 

Az Egészségbiztosítási Felügyelet tegnap 
megindította a vizsgálatot - a minisztérium 
utasítására. Az intézménynél munkatársunk 
kérdésére azt válaszolták, még nem tudni, mi-
kor ér véget a munka, de megnézik, hogy a be-
teggel érintkezők, mentősök, a kórházi orvo-
sok a vonatkozó előírásoknak megfelelően jár-
tak-e el. Az ANTSZ dél-alföldi régiójának tisz-
ti főorvosa is vizsgálódott tegnap. Mucsi Gyula 

Illusztráció: Schmidt Andrea 

lapunk kérdésére azt mondta, felettesei utasí-
tására jelentést kell írnia a történtekről. Ö eb-
ben az ügyben nem nyilatkozhat, az 
ANTSZ-nél viszont azt mondták, hogy á jelen-
tést elemzik, és ma adnak tájékoztatást. 

Az Egészségügyi Minisztérium közben 
újabb közleményt juttatott el a sajtóhoz. Eb-
ben a tárca leszögezi, nem szabad ítélkezni a 
vizsgálatok lezárta előtt. Azt ugyanakkor leír-
ták: sürgős esetekben a beutalási rend nem 
változott, minden intézménynek kötelessége 
a sürgősségi ellátás, ezt a gyógyító munkát az 
Országos Egészségbiztosítási Pénztár korlátla-
nul finanszírozza. A tárca úgy érvel, a kórház-
ban a kezelőorvos szakmai felelőssége arról 
dönteni, hogy egy beteg szállítható állapotban 
van-e. A minisztérium szerint meg kell vizs-
gálni, hogy szakmailag megfelelően látták-e el 
Hajdú Imrét a vásárhelyi kórházban, és indo-
kolt volt-e a beteg továbbküldése Szentesre. 

BAKOS ANDRÁS 

SZÁVAY ISTVÁN 

Jobb időkben a vizek áradtak tavaszonként, manapság inkább az in -
dulatok szaggatják a gátakat. Ezerszám lehetne idézni a példákat, 
de válasszuk kínunkban az időben legközelebbit! A Vásárhely és 
Szentes közt, a mentőautóban meghalt szerencsétlen mindszenti 
férfi példáját. Illetve nem is az esetet, hanem annak visszhangját. 

Minden létező internetes fórumra özönlenek a vélemények a 
történtekről. A kérdő, sajnálkozó, aggódó, elemző hangokat azon-
ban elnyomja a dühödten vagdalkozók indulata. Elkeserítő, ami-
kor az ember az egyik oldalról azt olvassa, hogy „a vásárhelyi kór-
házvezér egy embertelen bürokrata, gyakorlatilag gyilkos szaho-
tázsig jutott... Azonnal el kellene tiltani praxisától örökre." Ter-
mészetesen a másik oldal sem hagyja magát alulmúlni. „Örülhet-
nek a balliberálisok, megvan az első áldozata a kórházi reform-
juknak. Legalább már nem kell neki nyugdíjat fizetni. Fogyik a 
magyar, hehehehehe..." 

Két szélsőség, ami aligha a szélsőséges gondolkodás terméke. 
Már csak azért sem, mert gondolkodó ember szerintem ilyeneket 
nem ír le. Mindössze az indulatoktól fűtött akiokban fogant politi-
kai közbeszéd két „gyöngyszeme " ez. Jelzés a primitív ellenségké-
pekből és összeesküvés-elméletekből építkező, szomorú világból, 
amitől mi sem áll távolabb, mint a tények sora. 

De mehetünk messzebbre is az időben. Például az ország eladó-
sodását minden politikai tábor önfeledt buzgalommal igyekszik a 
másik rovására írni, melyhez elkötelezett és elfogult százezrek 
asszisztálnak gyilkos indulatokban és elfogultságban fogant véle-
ményeikkel. Es mit ád Isten, éppen most került a kezembe egy 
táblázat, mely szerint két esztendőben volt kiugróan magas a kül-
kereskedelmi hiány (az adott év január-februárját nézve), 
2001-ben és 2003-ban. Az Orbán-kormány 2001-es esztendejé-
ben és a Medgyessy-féle ötvenszázalékos közalkalmazotti bér-
emelések után, 2003-ban, mintegy 700 millió euró. 

Magam mindig úgy voltam vele, az Orbán-kormány legna-
gyobb erénye a gazdaságpolitikában az volt, hogy az első két évre 
részben elfeledte a választási kampány ígérvényeit, s csak a cik-
lus féhdejétől nyitotta meg a pénzcsapokat. Míg a szocialista kor-
mányzat legnagyobb hibája, hogy a Medgyessy-kabinet ennek 
pont az ellenkezőjét tette. Az már csak hab a tortán, hogy 1999 
első két hónapjában - Orbánék második kormányzati évében -, 
no meg 2004-2005-2006-ban a Gyurcsány-kormány idején 
nagyjából ugyanannyi, 370-405 milliós deficitet mutat a mérleg. 
A hiány csak mostanra csökkent mintegy 305 millió euróra. 

Tudom, ezek csak unalmas tények. Nem hangzatosak. Csata-
dalt nem, legföljebb elemzést lehet belőlük írni. no meg elgondol-
kodni rajtuk. Abban a tudatban, hogy a tények makacs dolgok. 

Igaz, mi mostanság ki nem állhatjuk a makacsságot. 

Mint korábban megírtuk, a szegedi egyetemi klini-
káknak csökkenő finanszírozásuk mellett április-
tól a korábbinál jóval több beteget kell ellátniuk. 
Emiatt számos szakellátásban a tervezhetőnek, ha-
laszthatónak ítélt eseteket kénytelenek várólistára 
tenni. Mikó Tivadar, az orvoscentrum elnöke sze-
rint a legkritikusabbnak jelenleg a fül-orr-gégészeti 
onkológiai ellátás tűnik, mert a Dél-Alföld teljes 
szükségletét a szegedi szakklinikának kell megol-
dania. A helyzet kialakulásának fő oka, hogy mind 
Hódmezővásárhelyen, mind Makón megszűnt a 
fül-orr-gégészeti osztály. 

A feladatnak úgy próbál megfelelni az orvoscent-

VÁRÓLISTA A SZEMÉSZETEN IS 
Tovább nőhet a tervezhető műtétek várólistája a szemé-
szeti klinikán is, ahol áprilistól 40-ről 30-ra csökkent az 
OEP-finanszírozott ágyak száma. Mivel a vásárhelyi és a 
makói kórházban a szemészeti fekvőbeteg-részleg Is 
megszűnt, és a szentesi súlyponti Intézményben sincs 
ilyen, a megyei betegek ellátása a szegedi klinikára há-
rul . Kolozsvári Lajos p r o f e s s z o r , a s z e m é s z e t i k l i n i k a v e -
zetője azt mondja, a halasztható műtétek jelenlegi 
négy-öt hónapos várólistája tovább nyúlhat. Ehhez az el-
látások havonta finanszírozott keretének csökkentése is 
hozzájárul. Ennek pontos hatásalt egyelőre nem tudják 
megítélni, mert a változtatások második hetében még 
nem érzik a pluszforgalmat. Hangsúlyozta azonban: a 
halaszthatatlan műtéteket ezután is rövid időn belül el-
végzik. 

Kisföldi Beatrix és Várszegi Józsefné a kórteremben 

rum, hogy az összes aktív ágyból tízet átsoroltak 
ide, így 40 ágyon gyógyíthatnak - a minisztérium 
által adott 30 helyett. Az átcsoportosításhoz azon-
ban szükség van a szaktárca jóváhagyására is, amit 
eddig még nem kaptak meg. Korábban a klinikán 
43 ágyon gyógyítottak úgy, hogy kisebb területet 
kellett ellátni. Ráadásul az OEP-finanszírozta havi 
ellátási keret - azaz a tvk - is 30 százalékkal csök-
kent. 

A fej- és nyaktumoros betegek az ország egyik 
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legjobb ellátását kapják a szegedi klinikán. A finan-
szírozási változások együttesen azonban súlyos 
gondokat okozhatnak a fekvőbeteg-ellátásban. Ha 
például a hónap vége felé betelik a havi tvk, a ké-
sőbb érkező betegek várólistára kerülhetnek. Ez 
tervezhető műtéteknél megengedhető, probléma 
akkor jelentkezhet, ha például egy gégerákos bete-
get kell ellátni - miközben a havi keret betelt. Azt 
azonban rendelet tiltja, hogy rákbetegek várólistára 
kerüljenek. 


